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 si 

Vybrali jsme pro vás:
  

4/ Rok vděčnosti za století  
salesiánů na Slovensku  

Salesiánská rodina na Slovensku zahájila  
rok oslav. Připomínají si 100 let od  

příchodu salesiánů. Salesiáni jsou zde  
nejpočetnějším mužským řádem a stejně  
jako jejich spolubratři na celém světě se  

věnují především práci s dětmi a mládeží.

8/ Pod pokličkou DISácké kuchyně
 V Domě Ignáce Stuchlého se během roku  
otočí až 3000 strávníků. Čas tu letí jinak...  

rychleji, alespoň pro zdejší kuchařku  
Jiřku Hellerovou, která ve fryštáckém domě  

vaří už 25 let, zná osobně téměř všechny  
salesiány a dobře ví, co kterému uvařit.   

 
18/ Když mi bylo 9 let, zdál se mi sen
Krátké komiksové ohlédnutí za slavným  
snem Dona Boska, ze kterého mimo jiné  

vyplývá, že násilí z nikoho dobráka neudělá  
a že babičky nemusí mít vždycky pravdu.

Obsah

Milí čtenáři!

ednou za čas obesílám naše salesiánská díla 
– střediska, kluby, organizace, školy… – abych 
se jich vyptal na témata do Salesiánského ma-
gazínu. Naposledy mi přišlo mnoho odpovědí 

a  jedno téma se v  různých obměnách opakovalo. 
V salesiánských dílech je zapojeno mnoho lidí, kteří 
nejsou salesiáni nebo salesiánky, třeba ani salesiáni 
spolupracovníci, zkrátka jsou to laičtí zaměstnanci či 
dobrovolníci, ale přesto naplno žijí a nasazují se pro 
mladé v duchu Dona Boska. Jsou to pedagožky, ku-
chařky, údržbáři, fundraiserky, ekonomové, sociální 
pracovnice… Ano, příznačné je, že jsou to často ženy, 
ale zdaleka ne jen ženy. Salesiáni mnohá díla roz-
běhli, zanechali nesmazatelnou stopu nebo nějakou 
službu zprofesionalizovali, ale po čase zase šli dál, 
jak už to mají ve své řeholi dané, zatímco tyto osoby, 
lépe řečeno osobnosti, zůstávají na  jednom místě, 
pro dané dílo dýchají a působí v něm nakonec třeba 
i několik dekád. A poptávka byla, abychom o těchto 
lidech psali v  našem magazínu. Musím říct, že mě 
to nadchlo. Při svém cestování po střediscích mlá-
deže jsem mnoho takových osobností potkal a jejich 
práce, lépe řečeno služba, mě oslovuje a  inspiruje. 
Proto bych jejich příběhy rád předal i vám. V letoš-
ním prvním čísle si tak můžete přečíst o  fryštácké 
kuchařce Jiřině Hellerové. A další budou následovat. 
Tak vám přeji, ať jejich příběhy inspirují také vás.
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Drazí přátelé, rok 2024  
je jedinečný, protože si  
připomínáme dvousté  
výročí snu devítiletého 
Dona Boska. Tento sen  
byl mnohem víc než jen 
půvabná epizoda v životě 
malého chlapce – byla  
to vize a předtucha toho,  
co měl v průběhu svého 
života vykonat. 

ačátek roku mě vedl 
k zamyšlení nad jedním 
významným Novým 
rokem v životě Dona 

Boska. Byl to první leden roku 
1862. Životopisné paměti vyprá-
vějí, že Don Bosco, do předešlého 
dne nemocný, oznámil, že má dů-
ležitou zprávu, kterou chce sdělit 
všem v oratoři, mladým i starým. 
„Nelze popsat vzrušení, které vyvo-
lal Don Boskův slib, jenž mezitím 
uchvátil všechny mladé. S jakou 
nedočkavostí strávili noc z 31. pro-
since na 1. ledna a celý následující 
den! Jak netrpělivě očekávali večer, 
aby si vyslechli, co jim jejich dobrý 
otec řekne!“ vyprávěl kronikář don 
Lemoyne.

„Nakonec po modlitbách mladí 
muži v hlubokém tichu čekali 
na Dona Boska, který vystou-
pil na kazatelnu a těmito slovy 
jim odhalil tajemství: ‚Strenna, 
novoroční dar, který vám dávám, 
není ode mne. Co byste řekli, kdyby 
Panna Maria osobně přistoupi-
la ke každému z vás, aby vám 
něco řekla? Kdyby pro každého 

připravila osobní přání, aby mu 
ukázala, co nejvíce potřebuje nebo 
co od něj chce? No, přesně tak to 
je. Panna Maria dává každému 
novoroční dárek! Je mi jasné, že 
se někteří budou ptát: Jak se to 
stalo? Napsala ta přáníčka sama 
Panna Maria? Mluvila Panna Maria 
osobně s Donem Boskem? Je Don 
Bosco tajemníkem Panny Marie? 
Moje odpověď zní: Panna Maria je 
mou matkou. Nebudu vám říkat 
nic víc, než jsem vám už řekl. Ty 
poznámky jsem napsal já, ale jak 
se to stalo, nemohu říci, a ať se mě 
nikdo nepokouší vyslýchat, protože 
by mě tím uvedl do rozpaků. Ať 
se každý spokojí s tím, že vzkaz 
pochází od Panny Marie. Je to 
jedinečná věc! O tuto milost jsem 
prosil několik let a konečně jsem ji 
dostal. Proto ať si každý z vás váží 
tohoto vzkazu, jako by pocházel 
z úst samotné Panny Marie. Přijďte 

tedy do mého pokoje a já dám 
každému jeho vlastní lístek.’“

Don Bosco to mohl říci, pro-
tože sám ve svých devíti letech 
obdržel od Panny Marie poselství, 
které poznamenalo běh celého 
jeho života.

Vyprávění o tom večeru pokra-
čuje: Salesiáni začali přicházet 
do pokoje Dona Boska, aby si 
vyzvedli svůj lístek. Mnozí dokon-
ce prozradili, co na něm stálo. 
Na lístku se jménem dona Bo-
nettiho, který psal denní kroniku, 
bylo napsáno: „Zvyšte počet mých 
synů.“ Tento dobrý kněz si dopo-
ručení zapsal do kroniky a dodal: 
„Nuže, má nejdražší matko, dala 
jsi mi tak cennou radu, dej mi také 
prostředky k jejímu uskutečnění 
a dej, ať skutečně zvětším ten 
krásný počet, ale ať k němu také 
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Malba Maria Boganiho z Colle Don Bosco
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patřím.“ A tak se stalo. Na lístku 
dona Ruy stálo: „Obracej se na mě 
s důvěrou v potřebách své duše.“

Od následujícího rána se mladí 
muži hrnuli ke dveřím pokoje 
Dona Boska, aby si vyzvedli svůj 
lístek. Snadno si dovedu předsta-
vit, jak Don Bosco dokázal oslovit 
srdce každého salesiána a každé-
ho chlapce v oratoři – s hlubokým 
přesvědčením o tom, co Panna 
Maria pro každého z nich chce. 
Zároveň to dokázal dělat způ-
sobem, v němž byl Don Bosco 
vždy skutečným mistrem. Mám 
na mysli umění osobního setkání, 
dialogu a vhledu, který zasahuje 
do hloubi srdce.

Když jsem to četl, napadlo mě, 
zda se to může stát i nám. Posílali 
jsme přáníčka mnoha lidem. Kdy-
by Panna Maria poslala blahopřání 
salesiánské kongregaci a každé-
mu z nás, co by napsala?

Je to pěkná představa. Napadá 
mě mnoho krásných věcí, o které 
by nás Panna Maria mohla po-
žádat, ať už každého z nás, nebo 
jako rodinu Dona Boska, která 
vznikla, aby doprovázela chlapce 
a dívky tohoto světa, zejména ty 
nejchudší a nejpotřebnější, v pro-
cesu jejich růstu, zrání a proměny…

 POKORA JE BRANOU  
LÁSKY

Tajemství Nového roku, které 
v podstatě rozvíjí tajemství Vá-
noc, nám říká: „Nejsi předurčený 
minulostí. Dnes můžeš začít úplně 
znovu, protože je v tobě něco nové-
ho. Vezmi do náruče Boží dítě, které 
ti zprostředkuje kontakt se vším 
novým, co je ve tvé duši k dispozici, 
čisté a neporušené. Začněte znovu 
od malička a od mládí. Důvěřujte 
tomu novému ve vás! Každý den je 
prvním dnem.“

Možná by stačilo osvojit si slova, 
která Maria říká Janu Boskovi  

 
v jeho snu: „Zde je tvé pole, zde 
máš pracovat. Buď pokorný, silný 
a statečný.“ Možná někdo čekal 
„duchovnější“ radu, ale jen ten, 
kdo je pokorný, může být laskavý, 
protože se dovede těšit z přítom-
nosti druhých. Pokora je branou 
lásky k těm nejmenším, bezbran-
ným a zraněným životům.

Jen ten, kdo je pevný a silný, 
může dnes navzdory všemu ná-
sledovat Ježíše. Protože chceme 
vidět vězně jako svobodné a utla-
čované jako osvobozené od útla-
ku a chceme slyšet poselství, že 
chudí mohou stále věřit.

Je to naslouchání hlasu z hoří-
cího ohně, který nikdy nevyhasne: 
„Zlomím vaše okovy a způsobím, 
že budete chodit se vztyčenou 
hlavou.“ Maria chce, aby salesiáni 
a celá její rodina, krásná salesi-
ánská rodina, kráčeli jako Don 
Bosco. A proto bude vždy tou 
nejlepší zárukou mít ji za opravdo-
vou Učitelku, která je především 
Matkou. Je to skutečná milost pro 
naši rodinu.

Tak to vyjadřovali hlavní před-
stavení v průběhu našich dějin, 
stejně tak můj předchůdce don 
Ziggiotti: „Věta ‚Pošlu ti učitelku, 
pod jejímž vedením se můžeš stát 
moudrým, a bez ní každá moudrost 
je hloupostí’ je prorockým slovem 
prvního snu, které pronesla tajem-
ná postava: ‚Syn té, ke které tě tvá 
matka učila třikrát denně se mod-
lit’. To znamená, že je to Ježíš, kdo 
dává Donu Boskovi svou matku 
za Učitelku a spolehlivou průvod-
kyni na nelehké cestě celého jeho 
života. Jak můžeme dostatečně 
poděkovat za tento neobyčejný 
dar, který dalo nebe naší rodině?“

Přeji každému z vás a vašim ro-
dinám do roku 2024 vše nejlepší. 
Ať je to pro nás všechny dobrý 
rok a rok míru pro toto stále trpící 
lidstvo.

  Ángel Fernández Artime
Hlavní představený 

Salesiánů Dona Boska

„

První fotografii Dona Boska s jeho chlapci 
pořídil Francesco Serra v roce 1861.



salesiánských 
středisek

ŠKOLSKÁ 
ZAŘÍZENÍ

CENTRA PÉČE O DUŠEVNÍ ZDRAVÍ

stovky dobrovolníků

STŘEDISKA 
V ROMSKÝCH 
KOMUNITÁCH 232

181   BRATŘÍ
100+

3
MISIE V ÁZERBÁJDŽÁNU  
A V JAKUTSKÉ REPUBLICE

Misionáři v 50 
zemích světa

ROK VDĚČNOSTI ZA STOLETÍ 
SALESIÁNŮ NA SLOVENSKU
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Letos uplynulo 100 let od příchodu salesiánů na Slo-
vensko. Slovenská salesiánská rodina prožívá letošní 
rok jako „Rok vděčnosti“.

slavy oficiálně začaly  
8. ledna 2024, na svá-
tek blahoslaveného 
Tita Zemana, který 

vzešel z první generace sloven-
ských salesiánů. „Chceme prožít 
rok vděčnosti a učit se vděčnosti, 
protože vděčnost je něco, co nás 
otevírá Božímu působení a také 
nás otevírá citlivosti vůči druhým. 
Kéž nás bl. Titus Zeman a Panna 
Maria provázejí, abychom se v této 
vděčnosti prohlubovali; abychom 
se otevírali tomu, co chce Pán Bůh 
přinést do našich životů a také 
sem na Slovensko prostřednictvím 
našeho salesiánského charismatu,“ 
řekl slovenský provinciál Peter 
Timko při slavnostní bohoslužbě 
ve Vojnarech, Titově rodišti.

Salesiáni chtějí Rok vděčnosti 
využít k prezentaci a oživení 
charismatu Dona Boska na Slo-
vensku. V této zemi jsou nejpo-
četnějším mužským řeholním 
řádem a po vzoru svého zaklada-
tele Dona Boska se přednostně 
věnují práci s dětmi a mládeží. 
Pomáhají také sociálně nejslabším 
a jsou aktivní v pomoci ukrajin-
ským uprchlíkům. „V této složité 
době si ještě více uvědomujeme 
potřebu odpovědné výchovy, která 
by formovala mladé lidi. Chceme 
jim být nablízku, nabídnout jim 
zajímavé programy, ale také odpo-
vědi na otázky, které je trápí,“ uvedl 
provinciál Peter Timko a dodal, že 
„u příležitosti oslav chtějí i nadále 
s pokornou vděčností dávat to, co 
dostali.“

V současné době je na Slo-
vensku 23 salesiánských stře-
disek, od Bratislavy, přes Žilinu, 
Námestovo, Poprad, Prešov, až 
po Rožňavu, Humenné a Mi-
chalovce. Salesiáni působí také 
v romských komunitách na Luní-
ku IX v Košicích a v části Poštárka 
v Bardejově. Působí také v misiích 
v Ázerbájdžánu a v Jakutské 
republice na Sibiři. Ve středis-
cích nabízejí především „stretka“ 
(setkání skupinek vrstevníků), 
zájmové kroužky, sportovní akti-
vity, tábory, výlety, ale i duchovní, 
společenské a kulturní akce. Jsou 
zřizovateli tří školských zařízení. 
Ve čtyřech střediscích v Bratislavě 
a Košicích otevřeli první centra 
péče o duševní zdraví, která 
pomáhají mladým lidem překonat 
těžší období jejich života. Salesiáni 
vychovávají v duchu křesťanských 
hodnot, ale dveře jejich center 
jsou otevřené všem. Veškerá 

O

UDÁLOST

Rok vděčnosti zahájila slovenská salesiánská rodina 
8. května 2024, na svátek bl. Tita Zemana.
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činnost se uskutečňuje především díky 
pomoci stovek dobrovolníků.

V průběhu roku se uskuteční několik 
událostí na připomínku tohoto významného 
výročí. Mimo jiné bude vydána kniha Sen, 
který trvá, která mapuje století působe-
ní salesiánů na Slovensku. Novinkou je 
také Průvodce po salesiánských místech 
na Slovensku a pro výletníky vznikne také 
elektronická mapa těchto míst. V Košicích 
se 16. května bude konat diskusní akce o vý-
chově mládeže. Oslavy oficiálně vyvrcholí 
o víkendu 6.– 8. září 2024. V pátek a sobotu 
bude v Bratislavě setkání nejen pro mladé. 
V neděli, v den stého výročí příchodu sale-
siánů do Šaštína, se zde uskuteční děkovná 
pouť do baziliky Panny Marie Sedmibolestné 
a slavnostní mše svatá. Materiály a aktivi-
ty související s Rokem vděčnosti najdete 
na webových stránkách 100.saleziani.sk.

V TÉTO SLOŽITÉ DOBĚ SI JEŠTĚ  
VÍCE UVĚDOMUJEME POTŘEBU  

ODPOVĚDNÉ VÝCHOVY

Už na začátku 20. století začali přicházet 
do Turína první slovenští chlapci s touhou 
stát se salesiány. Odvážní mladíci se nebáli 
jet do Itálie, naučit se cizí řeč a osvojit si vý-
chovný styl Dona Boska. Když první salesiáni 
ze Slovenska prošli formací, rozhodl hlavní 
představený Filip Rinaldi o založení salesi-
ánského domu v jejich rodné vlasti. Dne 8. 
září 1924 přišli do Šaštína první dva salesi-
áni – Viliam Vagáč a Jozef Bokor. Měli tam 
spravovat faru a národní svatyni Panny Marie 
Sedmibolestné. Zároveň v jednom křídle 
přilehlého někdejšího paulínského kláštera 
začali s výchovou chlapců pro salesiánské 
povolání. Tak začalo velké dobrodružství 
salesiánů na Slovensku.

Stejně jako ostatní řeholní řády byli i sale-
siáni v 50. letech 20. století násilně zrušeni 
a pronásledováni. Odsouzení salesiáni 
strávili v komunistických věznicích celkem 
téměř 400 let. Mezi politickými vězni byl 
i blahoslavený Titus Zeman. Později obnovi-
lo svou činnost v utajení Sdružení salesiánů 
spolupracovníků, které má dnes na Sloven-
sku více než tisíc členů. V současné době 
působí ve slovenské provincii 181 bratří, 
z toho pět cizinců (Indie, Burundi, Jakutsko, 
Jižní Korea). Slovenští salesiáni působili 
a působí jako misionáři v 50 zemích světa.

  Saleziani.sk

„

Národní svatyně Panny Marie Sedmibolestné, 
kde salesiáni na Slovensku začínali.
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Pod 
pokličkou 
DISácké 
kuchyně

OSOBNOSTI

Ráda bych vám představila naši věrnou kuchařku. 
Na svátek Narození Panny Marie 8. září 2023 to bylo 
přesně 25 let, co Jiřka otevřela dveře Domu Ignáce 
Stuchlého ve Fryštáku (dále jen DIS). „Otevřít mi přišel 
salesián P. Václav Filipec a já jsem hned od první chví-
le věděla, že už neodejdu, že zůstanu, ať se děje, co 
se děje,“ vzpomíná na ten den s úsměvem Jiřka.

iřina Hellerová žije celý 
svůj život ve Fryštáku. 
Narodila se do rodiny, 
v níž provozovali hospodu 

U Matulů, a tak na pozici kuchař-
ky pokračuje v rodinné tradici. 
„Naše rodina bydlela hned pod 
DISem, moje maminka i tatínek 
k salesiánům docházeli do oratoře, 
na promítání filmů a tak podobně. 
Chodilo se tam různě vypomáhat 
a ženské říkaly, že tam shání něko-
ho do kuchyně. A tak jsem v třiceti 
osmi letech nastoupila právě sem. 
Hned od začátku jsem věděla, že 
to nemám jako přestupní stanici 
– brala jsem to jako službu, jako 
rodinu. Naše rodina sloužila lidem 
v hospodě, ale tady to bylo úplně 
něco nového. Je to služba mladým, 
jsou o generaci mladší a všech-
no vnímají úplně jinak. Člověk se 
trochu přizpůsobí a zároveň ho to 

omladí,“ prozrazuje Jiřka prvotní 
okouzlení DISem.

V té době byl ředitelem DISu 
P. Michael Martinek, SDB. Od září 
1999 začali zaměstnanci s reali-
zací Orientačních dnů – výchov-
ně pastorační tým zorganizoval 
během prvního školního roku 
těchto třídenních adaptačních 
kurzů rovnou třináct. Gabriela 
Vítová (roz. Dudáková) a Jiřka jim 
vařily. Postupně práce přibývalo 
– víkendovky, oslavy, duchovní 
cvičení Exallievi, DISples a mnohé 
další akce. Svého času byla Jiřka 
také výjezdní kuchařkou a va-
řila na akcích mimo dům. Ráda 
vzpomíná na vaření na Adrenalinu 
v Čučicích, protože to byla „srd-
covka“. Poslední roky má dostatek 
strávníků ve Fryštáku. Do DISu 
přijíždí různé skupiny salesiánské 
rodiny, a tak zná téměř všechny 

osobně (salesiány, Staré páky 
a jejich rodiny, ASC…).

V posledních letech se na DISu 
realizuje přibližně 100 kurzů pro 
školní kolektivy, to je až 3000 
strávníků za školní rok, a to pouze 
přes týden. K tomu různé víkendo-
vé akce, oslavy, sliby ASC, kněžské 
svěcení, sem tam nějaká svatba 
nebo ples. Na DISples si k nám 
lidé chodí nejen zatančit, ale také 
se dobře najíst. „Je tu pořád plno, 
to se kolikrát ani nezastavím a rok 
je pryč,“ potvrzuje Jiřka.

Již mnoho strávníků poznalo, 
že je Jiřka dobrá kuchařka. Když 
jsem se od ní snažila vyzvědět 
nějaké tipy, aby jídlo dobře chut-
nalo, zjistila jsem následující: „Tou 
největší fintou je těch 25 let zkuše-
ností, ty ti nikdo nedá ani nevezme. 
Podle norem nevařím, množství 
měřím podle hrnců. Snažím se, aby 
tady děckám chutnalo. Máme lepší 
podmínky než školní jídelny, a tak 
se snažím vařit jako doma. Dám 
do toho prostě to, co chutná.“

Kuchařka se musí vypořádat 
i s tím, že v posledních letech 
přibývá hodně diet a stravovacích 
omezení, přiznává Jiřka: „Ano, je 
toho víc, než bylo dřív. Důležité 

Jiřina  

Hellerová  

alias  

„Jiřka“

J
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je vědět to dopředu a pak něco 
vymyslím. Naučila jsem se pár no-
vých věcí se sójou nebo tofu. Kdyby 
dietu drželo moje děcko, taky bych 
chtěla, aby se o něj někdo dobře 
postaral. Já je beru jako rodinu. 
Dělám to pro mladé, co sem jezdí, 
a oni se mi pak vrací, a tak jim 
dělám ještě i svatbu a křtiny a jsem 
toho všeho součástí.“

Když to bouchne  
pod kotlem

Není tajemstvím, že se Jiřka umí 
pohádat i se salesiány. A co na to 
ona? „Tož baže, to máš tak, my 
jsme to na začátku s Michaelem 
nastartovali, jakože jsme všichni 
na jedné lodi a že si tykáme. A ně-
kdy to prostě člověku bouchne pod 
kotlem, tak to musí pustit. Jinak by 
se z toho zbláznil a druhý by ani 
nevěděl, že se něco děje,“ říká Jiřka. 
Nemá problém na sebe prozradit, 
že se občas i zkušené kuchařce 
stane, že něco připálí. V jednom 
člověku se to v kuchyni nedá 
zvládnout, i na dva je toho někdy 
moc. Jiřka dlouhá léta vařila s Ga-
brielou Vítovou, kterou po šest-
nácti letech vystřídala Marta 
Končáková. Oporou a ochotnou 
dobrovolnicí je Petra Slaníková. 
Další nepostradatelnou součástí 
kuchyně je Pavla Jungmanno-
vá. Momentálně na DISu jedna 
kuchařka chybí a zjišťujeme, že 
není vůbec jednoduché někoho 
na takové místo sehnat.

JIŘKA SE UMÍ POHÁDAT  
I SE SALESIÁNY

A co dělalo Jiřce radost? „Já 
jsem měla ráda, když tu pobíhala 
Betyna. A těch štěňat, co jsme 
odchovali,“ vzpomíná na fenku, 
která byla čtrnáct let součástí 
DISu, a pokračuje: „Velkým darem 
pro mě byl Cyrilek (pozn. red.: 
P. Cyril Juroška, SDB). Když ho sem 
dovezli na dožití, byla to ohromná 
změna. Tady byli samí mladí, pořád 
vymýšleli nějaké srandy, a teď 
tu byl člověk s nadhledem a se 
zkušeností. Od něj jsme si měli co 
vzít. Hodně nám vyprávěl, jak to 

všechno bylo na začátku se sale-
siány. A mezi děcka chodil taky, aj 
jsme ho za nimi vozili na vozíčku 
a oni se kolem něj vždycky seběhli. 
Měli ho rádi. Byl náš, starali jsme 
se o něj, byl to člen rodiny. Hodně 
obohatil můj život.“

Svědectví  
důvěryhodného zdroje

Jako zásadní vidí Jiřka nezapo-
menutelných 15 let, které na DISu 
prožila s Františkem Bezděkem 
a Vladimírem Kopřivou, salesi-
ánem koadjutorem, který nám 
na Jiřku něco prozradil: „Když jsem 
přišel do DISu 15. září 2003, tak 
mi řekla, že předem věděla, kteří 
salesiáni mají přijít do Fryštáku. Nu, 
usmál jsem se. Pak jsem pochopil, 
že je to žena, která má mimořád-
ný úsudek. Později začal ve Zlíně 
aspirantát a mladí kluci chodili 
jednou týdne do DISu pracovat. 
Po měsíci věděla, kdo vydrží a kdo 
ne. Představte si, že se vždycky 
trefila. Je výborná kuchařka. Velký 
posun u ní nastal, když se začala 
ptát, ne co má vařit, ale pro koho! 
A zná všechny salesiány. U pra-
covního stolu má nástěnku, kde 
si připíná vzpomínkové obrázky 
za zemřelé a ráda si je připomíná. 
Spousta lidí prošla DISem, jak za-
městnanců, tak i salesiánů, Jiřinka 
zůstává. Když my, salesiáni, hodně 

putujeme po našich domech, 
zaměstnanci zůstávají. Lidé se rádi 
do DISu vracejí, a když tam ještě 
potkají známou osobu, která je 
přivítá, je to osobní a to je dobře.“

Na otázku, zda salesiánské dílo 
přečká všechny krize, reaguje 
Jiřka bez váhání: „Určitě. Musí se 
to udržet. Někdy je potřeba i něco 
změnit a to se nemusí všem líbit. 
Zároveň to ale neznamená, že je 
to špatně.“

Jiřinko, děkuji ti za každý 
plný talíř, o který ses postarala, 
a za tvou věrnost Staříčkovu dílu. 
Inspiruje mě tvá víra, že salesiáni 
byli a budou.

  Dagmar Zlámalíková
Foto: archiv Domu Ignáce 

Stuchlého ve Fryštáku

„

Na akci Adrenalin v Čučicích

S věrnou fenkou Betynou

„
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DOBROVOLNÍCI GOPE A KATE
Tým naší salesiánské misie v Bulharsku v létě posílilo 
pět dobrovolníků. Dva studenti pražského Jaboku si 
u nás plní praxi a navázali tak na své spolužáky, kteří 
u nás byli loni. Václava k nám poslala Sadba, tak jako 
mnoho dobrovolníků před ním, včetně jeho dvou sou-
rozenců. Poslední dva z pětice dobrovolníků jsou ale 
novinkou – Kate a Gope nepřijeli z daleka, jsou totiž 
místní. Rádi bychom vám je představili.

Můžete něco málo říci o sobě 
a o tom, jak jste poznali  
salesiány?

Kate: Od mala jsem jezdila na sa-
lesiánské tábory. Kněz v naší far-
nosti byl salesián (Antonín Koman, 
pozn. red.) a já jsem s ním začala 
jezdit na tábory už v sedmi letech. 
Později jsem prošla animátorským 
kurzem a teď jsem tady. 

Gope: Je mi 20 let a pocházím 
z Plovdivu, kde působí sestry 
Matky Terezy. Sbíraly chudé děti 
z města, umožňovaly jim účastnit 
se salesiánských táborů, a kde 
bylo třeba, pomáhaly jim i fi-
nančně. Také jsem k nim chodil 
a asi v roce 2012 jsem zažil první 
tábor. Od té doby jsme se každý 

rok těšili. Znáte to? Celý rok se 
těšíte na jeden týden tábora… 
A pomalu jsme rostli. Přihlásili 
jsme se na animátorské kurzy, 
někteří z nás zůstali ve farnostech, 
v komunitách se salesiány, jiní ne. 
To je normální. A nyní jsme s Kate 
tady. Minulý rok jsme projevili 
touhu pracovat jako dobrovolníci, 
abychom více pomohli salesi-
ánům, protože dělají opravdu 
dobrou práci a potřebují hodně 
pomoci.

Jak se stalo, že jste se stali první-
mi Bulhary – dobrovolníky? 

Gope: Společné máme to, že žije-
me s Bohem, že? Na tábory jezdilo 
mnoho lidí, ale někteří se ponoří 
do života v církvi, zatímco jiní tolik 

ne. A myslím, že je to Bůh, kdo 
nás vede k tomu, abychom byli 
se salesiány, s touto katolickou 
kongregací, s touto komunitou. 
A proto jsme se nechtěli od nich 
oddělovat, od jejich dobrých 
skutků a jejich dovedností. Krok 
za krokem s nimi.

Kate: Vždycky jsem obdivovala 
animátory, kteří byli na našich 
táborech, a také dobrovolnice 
z Česka. V posledních letech mám 
k dobrovolnicím velmi blízko. 
Vždy mě jejich práce zajímala, a to 
mě dovedlo sem. Kromě vztahu 
s Bohem, o kterém mluvil Gope, mě 
přitahuje dělat dětem radost, stejně 
jako jsem si tábory užívala já jako 
účastnice. Chci dětem předat ty 
myšlenky, které mi v jejich věku po-
mohly pochopit moji cestu, pomoci 
jim uvědomit si, že už ušly dlouhou 
cestu a že to není tak těžké.

Salesiáni příští rok oslaví 30 let 
přítomnosti v Bulharsku a vy jste 
první místní dobrovolníci. Jak si 
vysvětlujete, že jste to vy, kdo 
možná vytváří novou tradici?

Gope: Myslím, že je to z touhy. 
Řekl bych, že my sami jsme měli 

BULHARSKO

Komunita salesiánů s dobrovolníky na výletě
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zájem a touhu, ne, že nás někdo 
zval. Sami jsme to salesiánům na-
vrhli. Když jsme tedy to přání (být 
dobrovolníky) vyslovili, salesiáni 
neměli problém. Umožnili nám to.

Kate: Se mnou to bylo to stejné. 
Teď jsem si vzpomněla na histor-
ku z minulého roku, kdy jsme byli 
v Kazanlaku na animátorském 
kurzu, už jako organizátoři. Během 
volna jsme seděli s Gopem v kapli 
a povídali si. Aniž bychom spolu 
předem mluvili o dobrovolnictví, 
řekla jsem mu o svém nápadu 
stát se dobrovolnicí. Podíval se 
na mě a řekl, že o tom právě také 
přemýšlí.

Teď máte za sebou téměř tři 
měsíce. Co byste podle vaší 
dosavadní zkušenosti z vašeho 
programu vybrali jako nejdůle-
žitější?

Kate: Co je nejdůležitější, jsem 
řekla už dříve. Pro mě je velmi 
důležité, aby děti, které sem cho-
dí, byly spokojené a chodily sem 
rády a ochotně. Nejvíce si vážím 
toho, když dítě prostě přijde, běží 
ke mně, obejme mě a řekne něco 
hezkého, třeba vzpomínku na mi-
nulé setkání. Možná je to tím, že 
na ty děti máme opravdu nějaký 
vliv. Povídala jsem si třeba s jed-
nou holčičkou. Řekla mi: „Pamatuji 
si tě, než ses stala dobrovolnicí. 
Ukázala jsi mi, že mám obrázky 

vybarvovat tahy pouze v jednom 
směru. A to si dodnes pamatuji, 
protože takhle je to hezčí.“ Opravdu 
je to tak, že na mě děti mají něja-
kou vzpomínku, a to, že jsem tady, 
je pro ně důležité. A pro mě je pak 
důležité, když jsou šťastné.

MYSLÍM, ŽE JSOU TO  
PRÁVĚ NAŠE ODLIŠNOSTI, 

CO NÁS SPOJUJE

Gope: Pro mě je důležitá samotná 
myšlenka stát se dobrovolníkem. 
Někomu by se to mohlo zdát jed-
noduché a samozřejmé, že dobro-
volník je ten, kdo přijde a pomáhá 
potřebným v jejich práci, ale ne-
myslím si, že tohle tu děláme. My 
tu vlastně dáváme něco ze sebe, 
hodně ze sebe, a s tím samo-
zřejmě přicházejí i věci, které se 
učíme, a zkušenosti, které s dětmi 
získáváme každý den.

Letos poprvé působí mezinárodní 
dobrovolnický tým. Jak vycházíte 
s ostatními dobrovolníky?

Kate: Je to skvělá a velmi vtipná 
spolupráce. Když si třeba sedne-
me, abychom si o něčem povídali, 
začneme se bavit o tom, jak se 
má nějaká věc v Bulharsku a jak 
v České republice. Ivan se přidává, 
aby vyprávěl, jak to bylo na Ukra-
jině. Od prvního dne si děláme 
legraci, že oni možná studují bul-
harštinu, ale my češtinu, a velmi 
dobře spolu vycházíme. To, že 
jsme z různých zemí, není podle 
mě vůbec na překážku.

Gope: Myslím, že jsou to právě 
naše odlišnosti, co nás spojuje 
skoro jako rodinu. Hodně času 
trávíme spolu a každý z nás pěti 
má odlišné zájmy, jinou práci. To 
vše nás vlastně stmeluje. Od ka-
ždého se můžeme něco naučit. 
Natka je bohatý zdroj legrace 
a vtipných nesmyslů. Ivan má 
zase výbornou fyzičku, zkušenosti 
s profesionálním sportem, ale 
zároveň i organizační schopnosti. 
Od Václava se dozvíme hodně 
o kuchyni a o pečení spousty 
chutných věcí. Prostě od každého 
se můžeme hodně naučit, a tím 
se také obohatit. Máme společný 
program, vlastní aktivity, hrajeme 
stolní tenis, spolu se smějeme 
i bojujeme. Ne, že bychom se jen 
rvali, ale malé spory občas přichá-
zejí. Většinou spolu ale zažíváme 
dobré věci.

  Josef Vencl , 
bývalý dobrovolník v Bulharsku 

Foto: Salesiánská misie  
v Bulharsku

„

Gope…     a Kate – ta s culíky 

 Komunita salesiánů s dobrovolníky na střeše  
kostela salesiánské misie ve Staré Zagoře
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ASC

... a taky srnci, daňci, divočáci a mnoho dalších zví-
řat. Když si vezmete v noci infradalekohled a vyra-
zíte do lesa, to teprve uvidíte, co všechno tu žije,“ 
říká Jenda Koláčný – lékař, salesián spolupracovník 
a v tuto chvíli hlavně nadšený myslivec.

e neděle odpoledne a my 
sedíme na zahradě asi 
nejznámější salesiánské 
chalupy – na Lipinách. Tedy 

já, Jenda, jeho žena Jana a taky 
moje žena Jana. Takže když se 
zrovna nemluví o myslivosti, řeč 
se stáčí na rodiny, děti a vnou-
čata. Naštěstí odpoledne je dost 
dlouhé, a tak jsem se i o Lipinách 
nakonec něco dověděl.

Trocha zeměpisu  
a historie

Chalupu najdete na samo-
tě mezi obcemi Radošovice 
a Tožice na Bystřicku, kousek 

od Benešova. První zpráva o cha-
lupě pochází už z roku 1785. 
Původně to byla hájovna patřící 
k polesí Tloskov, které je od Lipin 
vzdáleno 11 km. Hajný tedy chodil 
do práce tam a zpět cca 22 km. 
Poslední majitelé spravovali již 
poloviční ruinu. Manželé se roz-
vedli, muž emigroval, a tak polo-
vina objektu propadla státu. Paní 
nebyla schopna dům udržovat, 
tudíž rozklad stavení, které bylo 
částečně z kamene a částečně 
z vepřovic, pokračoval.

Tehdy jste do příběhu  
vstoupili vy…

„S Janou jsme už několik let 
hledali samotu, kde by na naše 

spolupracovnické aktivity nebylo 
tak vidět. Měli jsme rozjednáno 
několik míst, ale vždy z toho sešlo. 
Když jsme se o Lipinách dozvěděli, 
tak umístěním i prostorami předčily 
všechny předchozí nabídky. Díky 
spřízněnému předsedovi MNV se 
podařilo sjednat prodej současně 
od státu i od té paní.“ Pro úplnost – 
psal se rok 1988.

…a také salesiáni.

„Konkrétně P. Míša – Dominus,“ 
pokračuje Jenda. „Přijel do Li-
pin, místo si prohlédl, trochu nás 
se ženou prosondoval a vyndal 
peníze. Na konci setkání nám řekl: 
‚A nezapomeňte svým dětem říkat, 
že na počátku byli salesiáni.‘ Tak 
bylo dohodnuto, že oficiálními ma-
jiteli budeme my a na objekt bude 
vloženo věcné břemeno užívání pro 
ASC.“ (Za totality to samozřejmě 
byla pouze ústní dohoda, for-
málně se to dořešilo až mnohem 
později.)

J

LIPINY, KDE LIŠKY DÁVAJÍ 
DOBROU NOC
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A začaly opravy…

Jenda mi dost podrobně popsal, 
co vše bylo nutné udělat, aby se 
objekt vůbec stal použitelným 
pro zamýšlené akce, Jana k tomu 
přidala pár historek, při kterých 
někdy běhal mráz po zádech, ale 
to by bylo na dlouho. Jen jedna 
malá poznámka – elektřina byla 
do objektu zavedena až někdy 
v roce 2013, takže veškeré opravy 
se dělaly ručně bez ní. Ještě dnes 
můžete ve stodole vidět násadu 
ke krumpáči, který Koláčným 
darovali Ovečkovi a na které je 
napsáno: „Proč jen jsem chodil 
do školy, když mám teď ruce samý 
mozoly.“ Vždy se našlo a stále 
nachází dost ochotných a šikov-
ných lidí, kteří přiloží ruku k dílu. 
„Naše spolupracovnické společen-
ství Podblanicko sem jezdí na jarní 
brigády a na podzimní Lipinské 
hrabání listí, pravidelně pomáhá 
i společenství Praha sever. A zapo-
jují se také místní, myslivci, hasiči… 
Všem moc díky,“ uzavírá Jenda.

Jak vypadá chalupa dnes?

V patře je ložnice s dvanácti 
lůžky, v podkroví po provazo-
vém žebříku ještě další čtyři pro 
odvážné. Je tu také samostatná 

místnůstka pro kněze a kaple. 
Dole je velká obytná místnost 
s jedním částečně odděleným 
„letištěm“ pro šest lidí. A samo-
zřejmě kuchyň s menší jídelnou, 
koupelna a dvě toalety.

V kuchyni se topí v peci, jinde je 
ústřední topení (kombinace dřevo 
a tepelné čerpadlo). Při pěkném 
počasí můžete posedět venku 
pod pergolou nebo u zastřešené-
ho krbu.

Jenda doplňuje další plusy, 
které plynou z polohy na samotě: 
„V okolí jsou pole, louky, les, rybní-
ček, bohužel ne na koupání, vhod-
né přírodní koupání poblíž tu chybí. 
Kolem vede cyklostezka, z paměti-
hodností je nejblíže Konopiště.“

Čím chalupa žije?

„Konají se tu exercicie ASC i jiných 
skupin, duchovní obnovy jedno-
denní i víkendové, chalupu vyu-
žívají členové ASC, zvláště naše 
společenství Podblanicko, často 
sem jezdí sestry FMA, konal se 
tu třeba také duchovně relaxační 
víkend pro Staré páky a jejich 
partnerky,“ vyjmenovává Jenda. 
A to rozhodně není výčet úplný. 
Koláčným se skvěle podařilo cha-
lupu propojit i s místním obecním 

životem. A tak se tu scházejí 
myslivci, hasiči, občas je tu nějaká 
sousedská akce. Zázemí pro svoje 
zkoušky tu mají Povltavští trubači. 
„A samozřejmě nesmíme zapome-
nout na křtiny, svatby (ta největší 
měla dvě stě hostů), nejrůznější 
oslavy, rodinné dovolené a další,“ 
dodává Jana.

I když Jenda s Janou a s pomocí 
mnoha pracovitých rukou chalupu 
neustále vylepšují a zkrášlují, 
společné spaní je do jisté míry li-
mitující. „Využití se postupně mění, 
jak se mění náročnost účastníků 
na pohodlí. Dříve tu bývalo i pa-
desát akcí do roka, nyní je to tak 
třicet, pětatřicet.“

CHALUPU SE SKVĚLE  
PODAŘILO PROPOJIT 
S MÍSTNÍM OBECNÍM  

ŽIVOTEM

Ještě se vrátím k vám. Jak jste se 
dostali k salesiánům spolupra-
covníkům?

„S Janou jsme po svatbě začínali 
v Kolovratech, odkud pocházím,“ 
vypráví Jenda. „Jednou na pod-
zim jsem se rozhodl, že dám Janě 

„
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k Vánocům kožich a že si na něj 
sám vydělám ondatří kožešiny. To 
je práce dost namáhavá a zdlou-
havá. Jednou mě při tom pozoro-
val Marek Ovečka (s manželkou 
Danou jedni z prvních členů ASC 
u nás) a řekl mi: ‚To tady budeš 
pořád jen vydělávat kožešiny? 
Nechcete někdy s Janou přijít 
na návštěvu?‘ A tak jsme přišli…“ 
Jana Jendu přeruší: „Počkej, tak 
jednoduché to nebylo. Šla jsem 
sama, tobě se nechtělo, asi ses sty-
děl. Ale pak sis to přece jen rozmy-
slel a přišel jsi také. Bylo tam už víc 
mladých manželů, povídali jsme si, 

scházeli se i dále a nakonec z toho 
vzniklo formační společenství ASC. 
Slib jsme skládali v roce 1985.“

Co pro vás Lipiny znamenají?

„Kus života, radost, společný apo-
štolát našeho společenství, mož-
nost být v přírodě – nyní bydlíme 
v Benešově. Z části stodoly jsme 
si udělali „vejminek“, a tak sem 
můžeme jezdit ‚na chalupu‘, i když 
tu zrovna je nějaká akce. A mys-
lím, že to bylo užitečné i pro naše 
děti – společná práce a zábava, 
něco se tu naučily, poznaly spoustu 
dobrých lidí… Přáli bychom si, aby 

chalupa sloužila co nejdéle, jak 
blízkým, tak vzdáleným, kvůli tomu 
se budovala,“ s úsměvem uzavírají 
Jana s Jendou.

Já jen doplním pozvání – pokud 
chcete strávit pár hodin či dní 
v krásné chalupě v přírodě, ať už 
s rodinou či se společenstvím, ne-
váhejte, budete zde vítáni a bude 
o vás dobře postaráno. Kontakt 
najdete na stránce ascczech.cz.

  Jan Zindulka, ASC
Foto: Jan Zindulka,  

Karel Kroupa
 

Jenda a Jana Koláční
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STRENNA

Sám Don Bosco zahájil tradici, že každoročně hlavní 
představený salesiánů vydává Strennu – motto,  
které má pomoci salesiánské rodině v daném roce 
určit směr. Ángel F. Artime vybral pro rok 2024 
Strennu „Sen, který tě nutí snít“ s dodatkem „Srdce, 
které přetváří ‚vlky’ na ‚beránky’“, která odkazuje  
na prorocký sen malého Jana Boska.

etos salesiánská rodina 
po celém světě slaví 
dvousté výročí snu, který 
měl Jeník Bosco - budoucí 

Don Bosco - v roce 1824, když 
mu bylo devět let. V salesiánské 
rodině je dobře známý jako „sen 
v devíti letech“. Z tohoto důvodu 
se hlavní představený salesiánů 
rozhodl věnovat téma Strenny pro 
rok 2024 právě tomuto snu.

„Věřím, že dvousté výročí snu, 
který ovlivnil celý způsob života 
a myšlení Dona Boska a zejména 
jeho způsob vnímání Boží přítom-
nosti v životě každého člověka 
a v dějinách světa, si zaslouží, aby 
byl Strennou, která bude provázet 
výchovný a pastorační rok celé 
Salesiánské rodiny. Může být pře-
vzata a dále zkoumána v evan-
gelizačním poslání, výchovných 
intervencích a v aktivitách sociální 
podpory, které dělají skupiny naší 
rodiny všude na světě, rodiny, která 
nachází svého inspiračního otce 
v Donu Boskovi,“ píše don Artime 
v komentáři ke Strenně 2024.

Strennu každoročně ilustruje 
plakát, doprovází video a vy-
světluje komentář. Všechny tyto 
materiály najdete na stránce  
sdb.cz/strenna.

Plakát ilustrující Strennu 2024 
byl vybrán v mezinárodní soutěži, 
do které se zapojilo 30 umělců 

z 20 různých zemí napříč všemi 
kontinenty. Odborná porota 
vybrala pět návrhů a don Artime 
z nich pak vybral vítězný, který 
se tak stal oficiálním plakátem 
Strenny 2024.

SEN ‚V DEVÍTI LETECH’ 
OVLIVNIL CELÝ ZPŮSOB 

ŽIVOTA A MYŠLENÍ DONA 
BOSKA

Plakát Strenny hlavního před-
staveného pro rok 2024, který 
najdete na následující dvou-
stanně, je výsledkem zručnosti 

a nápaditosti mladé Paraguayky 
Salmi Mediny, grafické designer-
ky a ilustrátorky, která je nadšená 
pro vyprávění příběhů prostřed-
nictvím obrazů a v současné době 
studuje komunikaci. „Umělecký 
koncept, který jsem se snažila 
ztvárnit, je v podstatě salesián-
ství v kresbě; kompozice nachází 
rovnováhu v ústředních postavách 
– Don Bosco se svými mladými 
lidmi, mezi nimiž se světec vždy 
cítil naplněný,“ vysvětluje autorka 
a dodává: „Hodně mi to připomíná 
logo SDB, kde vidíte Dona Boska 
a salesiány, jak cestují, aby dopro-
vázeli mladé lidi po celém světě. 
Podobně i tato ilustrace předsta-
vuje právě toto putování a cestu, 
o které snil pro mladé lidi…, naději.“

Kompozice, tvořená paletou 
živých barev korespondujících 
s výzvou Dona Boska být „vždy 
veselý“, představuje malého Jení-
ka, který bavil děti svým provazo-
chodeckým uměním, když ve snu 
viděl, jak se díky lásce z některých 
vlků stávají beránci. Od té chvíle 
zasvětil svůj život službě, ale už 
ne jen balancováním na provaze, 
ale velmi zodpovědně.

  Salesiánská informační  
agentura ANS

Strenna 2024:  
Sen, který tě nutí snít 

L
„
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FOTOKOUTEK
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OBRAZEM

... ale najednou se přede mnou 
zjevil ctihodný muž ve sněhobílém 
plášti.

„Jendo, veď je! Ne bitím,  
ale vlídností a láskou si  
musíš získat tyto přátele.  
Začni je hned poučovat o ošklivosti  
hříchu a o ceně ctností!“ 

9 let,

Když 
mi bylo

zdál se mi 
sen...

Na velké louce běhalo mnoho kluků. 
Smáli se, hráli si a někteří nadávali. 
Chtěl jsem mezi ně skočit, začít je  
bít a napomínat......
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„Jsem jenom chudý a nevzdělaný kluk. Neumím mluvit  
o náboženských věcech. Kdo jste, že po mně žádáte nemožné věci?“ 
„Právě proto, že se ti zdají nemožnými, musíš se přičinit  
poslušností a věděním, aby se staly možnými.“ 
„A jak získám potřebné vědomosti?“ 
„Pošlu ti učitelku, pod jejímž vedením se můžeš  
stát moudrým, a bez ní každá moudrost je hloupostí.“ 
„Kdo jste, že se mnou takto mluvíte?“ 
„Jsem synem té, ke které tě tvá matka učila třikrát  
denně se modlit. Na mé jméno se zeptej mé matky!“

V tu chvíli jsem vedle něho uviděl vznešenou Paní,  
oděnou pláštěm, který se celý skvěl třpytem hvězd.

Vzala mne laskavě za ruku a řekla mi: „Podívej se!“

Ohlédl jsem se a vidím, že chlapci zmizeli a místo nich  
stálo množství kozlů, psů, koček, medvědů a jiných zvířat.

„Hleď! Toto je pole tvého působení. Buď pokorný,  
statečný a silný a to, co se nyní děje před tvými  
zraky s těmito zvířaty, ty musíš učinit s mými dětmi!“

Tehdy vidím místo divokých zvířat krotké  
beránky, kteří vesele poskakují kolem, jako by 
oslavovali onoho Muže a Paní. Rozbrečel jsem 
se a prosil Paní, aby mluvila srozumitelně,  
protože nechápu, co to má znamenat.

Položila mi ruku na hlavu a řekla:  
„V pravý čas vše pochopíš!“

V ten moment jsem se probudil. Bolely mě 
ruce od ran, které jsem rozdával, a tváře od  
facek, které jsem dostal od těch darebáků. 
Nad vším jsem přemýšlel a už jsem neusnul.

Ráno jsem sen vyprávěl rodině. Bratři se mi vysmáli: „Budeš pastýřem ovcí, koz 
anebo jiných zvířat.“ „Snad bude z tebe vůdce loupežníků…“ 
Maminka řekla: „Kdo ví, zda nemáš být knězem!“ 
Ale babička znalá teologie vynesla konečný úsudek: „Snům se nemusí věřit!“
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SADBA

„

Kousek  
LÁSKY  
mezi 
„indiány“

Tedy, ne tak úplně mezi indiány, ale skoro! Mezi Indy! 
A to na jihu této veliké země, ve městě Davangere, 
žiji a působím s místní salesiánskou komunitou, která 
pracuje především s chlapci z ulice nebo s těžkým 
rodinným zázemím.

e středisku, kde primár-
ně bydlím, se nachází 
základna pro tzv. open 
shelter project – zastře-

šující projekt pro více sociálních 
služeb. Jsou tu kanceláře, jejichž 
pracovníci chodí do určitých čtvrtí 
města a slamů. Na ulici dělají růz-
né programy pro děti, se kterými 
se následně baví a zjišťují, jestli 
chodí do školy. Spousta dětí žije 
spíš na ulici, nebo jsou „nuceny“ 
pracovat. Pracovníci se také zají-
mají, jaká je jejich životní situace.

Vzdělávání a láska

Kluci, kteří pobývají v našem 
středisku, buď nechodili do školy 
vůbec, nebo odchodili jen pár tříd. 
Pak z nějakého důvodu přestali 
chodit. Říká se, že jsou drop out 
(vypadnutí ze školy). Sociální pra-
covníci následně navazují kontakt 
i s rodiči, pokud jsou nějací k na-
lezení. V případě, že se domluví, 
vezmou chlapce k nám do Don 
Bosco centra, takového internátu, 
kde může zůstat několik měsíců.
Učíme je tu základy hygieny, 
pracovní návyky, jak udržovat 

alespoň nějaký režim, jak se 
chovat v kolektivu a pak základy 
matematiky, jejich místního jazy-
ka kannadštiny, angličtiny i obec-
né znalosti. Dětem se snažíme 
předat i trochu lásky. Aby cítily, že 
jsou pro někoho důležité a že se 
někdo zajímá o jejich problémy. 
Následně se chlapce, pokud je to  
možné, snažíme poslat do běžné 
školy. Aktuálně tu máme asi 25 
kluků, ale číslo se často mění, 
najdou někoho na nádraží, tak tu 
ten človíček pár nocí zůstane, než 
se rozhodne, co pro něj bude nej-
lepší. Nebo někdo z nových kluků 
uteče domů, zpět za „volným“ 
životem na ulici.

 JSOU RÁDI ZA KOHOKOLI, 
KDO SE O NĚ ZAJÍMÁ  

A MÁ JE RÁD

Být tu pro ně
Mým úkolem tady je převážně 
trávit s nimi volný čas ráno před 
školou a pak odpoledne a večer. 
Být taková jejich sestra či mamin-
ka. Hrajeme různé hry, pomáhám 
jim s úkoly (matikou či angličtinou, 
na ten jejich místní jazyk opravdu 

zatím nemám). Nebo třeba s prací 
kolem domu a přilehlého pozem-
ku. Ve školním čase s nimi mám 
pár hodin angličtiny.
Na víkend, sobotu a neděli, jezdím 
do jiného salesiánského centra, 
které je na vesnici. Bydlí tam kluci, 
kteří normálně do školy chodí, ale 
nemají doma možnost připravovat 
se na hodiny, psát si úkoly, nebo je 
tam nějaký problém v rodině. Tady 
už jsou i starší, kluci 1.-10. třída, 
tedy celá místní základka, a ang-
licky se s nimi domluvím o hodně 
lépe. K centru patří i menší farma, 
na které kluci o víkendu pomáhají. 
Já chodím s nimi, pak hrajeme hry 
a opět pomáhám s úkoly.

 Jana Matoušková,  
dobrovolnice v Indii

Celý dopis naleznete na  
www.adopcenablizko.cz/dopisy.

V
JANA MATOUŠKOVÁ
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Dopisy dobrovolníků a další zajímavosti najdete na www.adopcenablizko.cz a www.sadba.org

P

Dnes jím jako Mongol > Přípravy vzdělávacího projektu Dnes jím jako Mongol pro školy jsou v plném  
proudu. Oproti minulým letům jsme se z  organizačních důvodů rozhodli přesunout začátek projektu na  
1. dubna 2024, kdy bude také spuštěna registrace. Prohlédněte si minulý ročník Dnes jím jako Papuánec  
na dnesjimjako.cz a nezapomeňte se začátkem dubna přihlásit k novému ročníku a poznat exotické Mongolsko! 

ro všechny zájemce nabí-
zíme k zapůjčení putovní 
výstavu o misijním dobro-
volnictví. Přeneste se  

prostřednictvím velkoformátových 
fotografií do zemí, kde působí 
salesiánští dobrovolníci a kde se 
v duchu zakladatele salesiánů 
Dona Boska starají o chudé děti 
a mládež. 

K zapůjčení je také výstava o čes-
kém salesiánovi a misonáři Janu 
Medovi, který působil v Indii.
 
Výstavy lze objednat na e-mailu: 
sadba@sadba.org (do předmětu 
prosím uveďte: VÝSTAVA) a pro-
střednictvím google formuláře, 
jenž naleznete na webu nebo 
na uvedeném QR kódu.

Více o výstavě naleznete na:  

sadba.org/vystavy

Obecné info o výstavě
• 13 velkoformátových desek 

(tzv. kapa desky) o rozměru  
70 x 100 cm s tématem dobro-
volnictví

• 2 velkoformátové desky s infor-
mace o dobrovolnictví a pro-
jektu Adopce nablízko a o naší 
organizaci (SADBA, z.s)

• vlastní stojany

• informační materiály o dobro-
volnictví včetně stojanu

• vhodné do interiéru

• Nemáte dost prostoru? Nevadí, 
máme k zapůjčení i zarámova-
né fotografie o velikosti  
60 x 40 cm (cca 30 ks).

 Martina Mončeková, foto: SADBA

Postní cesta
Vydejte se společně s námi po Postní cestě nejen  
pro misionáře, která zve k zamyšlení a zklidnění  
a nabízí i několik tipů, jak si postní čas ozvláštnit.  
Ke každé neděli je navíc uvedeno čtení z evangelia  
s krátkým zamyšlením a tematickou fotografií.

Postní cestu si můžete objednat na e-mailu:  
sadba@sadba.org (do předmětu uveďte prosím  
POSTNÍ CESTA), nebo si ji lze stáhnout na:  
www.sadba.org/postni-cesta-nejen-pro-misionare/.

Takhle pěkně se vyjímala naše 
putovní výstava o dobrovolnictví 
v Brně-Žabovřeskách.

Putovní výstavy
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POZVÁNKA

Pokoř strach z angličtiny,  
najdi přítele, poznej sám sebe
Zveme vás na již 17. ročník mezinárodního salesián-
ského anglického tábora iSEC pro mladé ve věku 15 
až 18 let, tentokrát do Dešné u Dačic.

Co to je ten iSEC?

nternational Salesian English 
Camp, zkráceně iSEC, se po-
prvé uskutečnil pod bývalým 
názvem Inline již v roce 2008 

na popud dvou dobrovolnic, které 
se tehdy vrátily z misií v Etiopii 
a Indii. Oběma chyběl v Česku 
nějaký „odrazový můstek“ pro 
mladé dobrovolníky před samot-
ným působením v zahraničí. A tak 
vznikl první impuls pro založení 
tábora pro dospívající, kombinu-
jící používání angličtiny a účast 
zahraničních vedoucích z celého 
světa. Od té doby prošel iSEC 
kromě nového názvu řadou struk-
turálních a personálních změn, 
a i když původní idea tábora pro 
potenciální dobrovolníky v cizině 
zůstala zachována, je dnes něčím 

mnohem větším. Je místem pro 
všechny mladé lidi, kteří mají 
chuť pokořit strach z používání 
angličtiny, poznat nové a podobně 
smýšlející vrstevníky nebo se sami 
zamyslet nad tím, kým jsou a kam 
v životě směřují.

iSEC je salesiánský tábor pořá-
daný Salesiánskou asociací Dona 
Boska, z.s. (SADBA). Tato organi-
zace vysílá mladé dobrovolníky 
do celého světa a její předseda, 
Jaroslav Fogl, SDB, je nezbytnou 
součástí našeho týmu. Vedoucí 
z Česka i zahraničí (např. Švýcar-
ska, Belgie, Malty nebo Španělska) 
pořádají pro mladé napříč repub-
likou desetidenní program plný 
silných zážitků, tance, angličtiny, 
víry a v neposlední řadě obohacu-
je o účastníky o nová přátelství.

O co se snažíme?
iSEC není jen tím, co se vám 

vybaví pod slovem „tábor“. Účast-
níci zde prožijí ještě něco jiného. 
Hrajeme samozřejmě i různé hry, 
ale snažíme se, aby program měl 
hloubku, proto v průběhu často 
vedeme různé diskuze, kde účast-
níci formují svoje názory a vzájem-
ně se inspirují, velmi oblíbená bývá 
tradičně diskuze o vztazích. 

Účastníci mají na iSECu prostor 
prohloubit svoji spiritualitu, 
vztah k Bohu, ale taky k sobě, 
a poznat sami sebe. Jako vedoucí 
se snažíme vytvořit pro mladé 
bezpečné prostředí, ve kterém se 
budou cítit dobře a nebudou mít 
problém sdílet své názory nebo 
i obavy. Častokrát se stane, že 
právě zde sami ze své iniciativy 
otevřou trápení, se kterými se 
nemají komu svěřit. 

Nebojíme se jít proti prou-
du a přicházet s novými věcmi, 

I
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debata o sexuálním zneuží-
vání (nejen) v církvi a program 
o psychickém zdraví jsou jenom 
příklady.

Jak už asi tušíte, pro iSEC jsou 
velmi důležité především vztahy, 
proto vytváříme program, při kte-
rém za pomocí různých her, tance, 
zábavy, ale i diskuzí nad vážnými 
tématy mají účastníci možnost 
vytvořit partu kamarádů napříč 
celým Českem.

Přitom všem si zde každý v bez-
pečném prostředí vyzkouší mluvit 
anglicky, aniž by ho kdokoliv 
soudil za chyby.

Náš tábor může sloužit jako 

odrazový můstek při rozšiřování 
obzorů, což byl vlastně původní 
cíl už prvního ročníku – moti-
vovat mladé, aby opustili svoje 

komfortní zóny a vyrazili do světa 
(třeba i jako dobrovolníci na misie).

Slovy účastníků

Nejdůležitější součástí našeho 
tábora jsou samozřejmě jeho 
účastníci. Proto jsme některé 
z nich po skončení tábora po-
prosili, jestli by mohli popsat své 
zážitky a pocity z celého tábora 
pro případné další zájemce. První 
odpověď jsme dostali od osmnác-
tiletého Ondry Kunta, který dorazil 
na iSEC již podruhé: „Za zmínku 
stojí například beseda s hokejistou 
Matoušem Venkrbcem, který nám 
pověděl o své životní cestě, nebo 
program zaměřený na seberozvoj 
s důrazem na naše duševní zdraví. 
Na druhou stranu jsme měli také 
velkou možnost pohybového 
vyžití, buď při spoustě venkovních 

sportovních aktivit, nebo při 
každodenním tancování, které 
hraje společně s hudbou na iSECu 
důležitou roli.” Naopak Renata 
Brázdová a Elena Pavlišová jely 
na iSEC úplně poprvé: „Oboha-
cením pro nás byly prezentace 
od našich zahraničních vedoucích 
o jejich rodných zemích. A také 
přednášky o pobytech a dobrovol-
ničení v zahraničí, konkrétně o vý-
měnném pobytu a studiu v Americe 
a o přípravě na samotnou pomoc 
v rozvojových zemích.“

Doufáme, že vás náš tábor 
zaujal, podrobnosti naleznete na 
níže uvedené webové adrese.  
Přihlašování na letošní tábor 
začalo 31. ledna na svátek Dona 
Bosca.

  Za iSEC vedoucí Radim Hušek 
a Martin Jílek, foto: SADBA

www.sadba.org/evropskeaktivity/isec
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FMA

O čem sní sestry salesiánky
Před dvěma staletími ukázal sen Donu Boskovi jeho 
budoucí výchovné poslání mezi mladými. Ale i v poz-
dějších letech k němu Bůh promlouval prostřednic-
tvím snů. V životě každého člověka je důležité umět 
snít, mít vize, mít naději, důvěřovat budoucnosti, smě-
řovat k cíli. Sny nám také mohou pomáhat rozpozná-
vat Boží vůli v našem životě – laickém i zasvěceném.

Niko, ty jsi stála u zrodu díla 
FMA v českých zemích v době 
komunistické totality. Co bylo 
tehdy tvým hlavním snem, co ti 
dodávalo naději do budoucnosti 
a dávalo ti sílu jít cestou zasvě-
ceného života i v tak nemožných 
podmínkách?

Marie Zímová (Nika) – Mým 
hlavním snem byl řeholní život. 
Sen o salesiánkách v Čechách 
měli především salesiáni, proto-
že věděli, že jedna hlavní větev 
salesiánské rodiny u nás chybí. Už 
ve vězení na to pamatovali svými 
modlitbami a oběťmi a nám tu 
skutečnost dobře vysvětlovali. 
Také jsem znala Marii a Annu 
Netušilovy, které se Dcerami Pan-
ny Marie Pomocnice stát chtěly 

a také se o to pokoušely. Sílu mi 
dodávala víra a naděje, příklad 
Panny Marie a přesvědčení, že 
i u nás jsou potřeba sestry, které 
se budou věnovat výchově děvčat 
podle vzoru Dona Boska. Velkou 
oporou mi byli salesiáni.

Věrko, ty jsi teprve nedávno 
složila své první řeholní sliby. 
Můžeš se s námi podělit o svůj 
sen, jak chceš naplňovat své po-
volání v dnešní době a v dnešní 
společnosti?

Věra Gajdůšková – Líbí se mi 
definice povolání z úst jednoho 
přednášejícího v období noviciátu: 
„Povolání je skutečnost, ve které 
se setkává osobní touha s potře-
bami společnosti.“ Moje touha 

je být s mladými, doprovázet je 
na cestě k Bohu a přirozeně blízká 
je mi forma katecheze, spole-
čenství mladých a evangelizační 
programy pro školy. Musím říct, 
že v Hradci Králové mi Pán Bůh 
otevírá cesty téměř zázračným 
způsobem, mohu žít s mladými 
v našem domě jako vychovatel-
ka, doprovázet vysokoškolskou 
obec Salaš i nově vznikající 
středoškolské hradecké spolčo, 
spolupracovat s katechetickým 
centrem na vytváření i realizaci 
velmi zajímavých programů pro 
školy a mnohé další. V sesterské 
komunitě vzájemným sdílením 
a promýšlením pastoračních 
aktivit je inspirace ke snům téměř 
bezmezná :-).

Obecně je mým snem strávit život 
s mladými a pro mladé, spolu-
pracovat na výchově s dalšími 
inspirujícími lidmi a subjekty.  
Díky mé „teplické“ zkušenosti 
salesiánské farnosti je mým snem 
také intenzivněji a konkrétněji žít 
salesiánskou rodinu, ve vztahu  
se salesiány a se salesiány  
spolupracovníky.



Hanko, v současné době pracu-
ješ ve středisku mládeže. Máš 
nějaký sen, nějakou vizi o dneš-
ních mladých lidech a jejich 
výchově v salesiánském duchu?

Hanka Gennertová – Mám 
hluboké přání, které ovlivňuje 
mé mnohaleté životní směřování 
a výchovné působení…
…aby žádný mladý člověk nebyl 
v životě osamocený, aby se naučil 
navazovat osobní vztahy a mohl 
v dobrých vztazích žít…, aby každý 
mladý člověk mohl poznat Boha 
jako přítele, jako dobrého, milu-
jícího a milosrdného Boha, jako 
toho, který touží a může naplnit 
ty nejvnitřnější touhy lidského 
srdce…, a aby každý mladý člověk 
mohl růst a rozvíjet se, dělat 
v životě smysluplné věci, cítit se 
užitečný a prožít naplněný život…
Doba se mění, měníme se i my 
lidé a to, co nás ovlivňuje, ale 
to výše řečené pro mě zůstává 
v průběhu let, jako pro salesián-
skou vychovatelku, konstantní. To, 
na co vnímám, že mám být a chci 
zaměřit pozornost, je znovu a zno-
vu vnímat nově a individuálně 
výchozí situaci každého člověka, 
kde se právě nachází a co právě 
teď potřebuje, a podle toho pak 
jednat…

Dano, jsi už několik roků ředitel-
kou komunity. Co je tvým největ-
ším snem, pokud jde o společný 
život ve výchovné salesiánské 
komunitě?

Dana Fučíková – Nevím, jestli 
„sen“ je to správné slovo, možná 
spíš přání či hluboká touha: aby-
chom dokázali vydat svědectví 
o tom, že i v dnešní rozbité době 
je možné společně žít, modlit 
se, pracovat, sdílet společný stůl 
a třeba občas i chvíle odpočinku. 
A to navzdory našim rozdílnos-
tem – povahovým, věkovým, 
někdy názorovým – i navzdory 
našim křehkostem a slabostem. 
Že jdeme-li společně za Kristem, 
přirozené obtíže společného 
života a práce nezmizí, ale v Jeho 
síle a moci je možné je překonat 
a stát se „nástrojem“ Jeho dobroty 
a lásky ke všem lidem.

Pavli, pracuješ mezi dětmi 
a mladými lidmi, kteří předsta-
vují budoucnost našeho národa. 
Máš nějaký opravdový sen týka-
jící se budoucnosti?

Pavla Mikysková – Mám velkou 
touhu a zároveň je to mé přání 
dětem a dnešním mladým lidem:

Aby se rodili do krásných rodin.
Aby byli vnitřně pevní.
Aby se nemuseli klepat a stracho-
vat z války a jiných hrozeb.
Aby se zbytečně netrápili…, ale aby 
také uměli stavět z „materiálu“, kte-
rý mají k dispozici.

Aby uměli snít a nedusili v sobě 
dobré touhy, zároveň uměli plá-
novat, převzít iniciativu a vytrvat. 
Aby se nenechali ubíjet okolnostmi, 
nezdarem a ani sami sebou…
Aby se uměli v životě orientovat.
Aby si dopřáli čas „zrát“.
Aby řešili své těžkosti včas a aby je 
měli s kým řešit.
Aby nepropadali do závislostí a ne-
nechávali se spoutávat.
Aby objevovali svoji hloubku 
a setkali se v ní s průzračnou Boží 
Přítomností.
Aby se za sebe nestyděli. Aby byli 
(rádi) sami sebou.
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Aby dokázali vyjádřit svou radost. 
Aby viděli krásu a měli hodně dů-
vodů se smát.
Aby šli do věcí, povinností, zkuše-
ností (prostě do života) s vervou, 
nadšením a s vnitřním plamenem.
Aby se z nich stávali odborníci 
na ty správné věci.
Aby uměli žít i bez internetu. Aby 
věděli, že nemusí vědět všechno 
a že mohou dělat chyby.
Aby měli soucit s druhými a byli 
laskaví a vnímaví.
Aby dokázali naslouchat, a to 
zvlášť starým lidem, kteří je mohou 
inspirovat a povzbudit.
Aby poznávali to, že potřebují Boha 
a On zase je.
Aby v Něm byli zakotvení a kráčeli 
po Jeho cestách.
Aby s Ním budovali živý vztah.
Aby vnímali Boží dotek a uměli 
správně volit, aby nalézali své 
osobní povolání, šli si za ním a vytr-
vali v něm.
Aby se nebáli závazků.
Aby mohli vnímat i prožívat to, 
že jsou milovaní, krásní, vzácní 
a „chtění“.
Aby mohli zakoušet, že právě takto 
je miluje Bůh a že je miluje bez 
podmínek, bez nutnosti si Jeho 
lásku zasloužit.

CHCI ZNOVU  
A ZNOVU VNÍMAT NOVĚ  

A INDIVIDUÁLNĚ VÝCHOZÍ 
SITUACI KAŽDÉHO  

ČLOVĚKA

To je můj sen pro mladé. A když 
se rozhlédnu kolem, vidím, že už 
se uskutečňuje…
A mým osobním snem je dokázat 
být „potrubím“, skrze které proudí 
ta Otcova láska i konkrétní pomoc. 
Já jsem v tom bezmocná, ale 
Duch svatý je mocný! S Ním mohu 
mladé opravdově doprovázet – 
přátelstvím, modlitbou, v jedno-
duchosti tím, co jsem…

  Dagmar Vedrová, FMA 
foto: Petr Klang

„

Snem Věry Gajdůškové je být mezi mladými  
a ten si plní v Salesiánském domově mladých.
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KOMENTÁŘ

Krátce před vánočními svátky obdrželi biskupové ce-
lého světa dopis z Generálního sekretariátu synody, 
který určuje harmonogram prací na rok 2024. Měly by 
se odehrávat na několika rovinách.

ěkterá z témat, která 
se při konzultacích 
ukázala jako urgentní, 
vyžadují řešení na úrovni 

celé církve: jde o revizi Kodexu 
kanonického práva, dokumentu 
o formaci kněží nebo o vztahu 
mezi biskupy a řeholníky a dále 
o otázku jáhenského svěcení žen. 
Může však jít o řadu dalších témat, 
která nejsou v dopisu konkrétně 
zmíněna. Jejich seznam bude 
předložen papeži a ten rozhodne, 
kterými z nich je třeba se dál za-
bývat. Pak budou vytvořeny skupi-
ny odborníků ze všech kontinentů, 
které ve spolupráci s příslušnými 
vatikánskými dikasterii připraví 
návrhy k projednání na příštím 
zasedání synody.

Další úkoly stanovené v tomto 
dokumentu už se týkají nás všech: 
„Místní církve (farnosti a diecéze) 
a seskupení církví (biskupské 
konference, kontinentální církve) 
jsou vyzvány, aby přispěly k ana-
lýze některých aspektů Souhrnné 
zprávy, které jsou zásadní pro 
téma synody, počínaje hlavní 
otázkou: JAK být synodní církví 
v poslání?“ Konkrétně to znamená 
hledat takové způsoby komuni-
kace a takové organizační struk-
tury, které by umožnily každému 

členu církve aktivně se podílet 
na jejím misijním poslání, včetně 
účasti na rozhodování.

Přitom však „není třeba začínat 
od nuly nebo opakovat proces na-
slouchání a konzultace, který cha-
rakterizoval první fázi“. Teď se mají 
zapojit zejména lidé, kteří už mají 
zkušenost služby v církvi, proto 
vnímají její přednosti i limity a mo-
hou svými návrhy přispět ke zlep-
šení: kněží a jáhni, další pastorační 
pracovníci, řeholníci a řeholnice, 
vedoucí laických sdružení a hnutí, 
odpovědní pracovníci v institucích 
spojených s církví (školy, nemoc-
nice, hospice, střediska mládeže, 
charity apod.), teologové, církevní 
právníci a další.

Mnoho křesťanů má dojem, že 
to všechno jsou jen krásná slova 
a že u těch slov taky všechno 
skončí, jak už jsme to nejednou 
zažili. Když se ale pozorně roz-
hlédneme, tak zjistíme, že leccos 
podnětného už se děje. Chtěl 
bych zmínit tři příklady dobré pra-
xe z našeho domácího prostředí. 

• V brněnské diecézi se z inici-
ativy biskupa Konzbula rozvíjí 
aktivity na podporu farních 
pastoračních rad. Cílem je vy-
tvořit v nich prostor pro zdravou 

komunikaci a sdílení mezi lidmi 
navzájem i mezi laiky a kněžími. 
Tedy přesně to, co je také cílem 
Synody. Diecéze vytváří nová 
pracovní místa pro pastorač-
ní asistenty a nabízí finanční 
dotace na nové evangelizační 
projekty.

• Plzeňský biskup Tomáš Holub 
zahájil 7. ledna diecézní synodu, 
která „navazuje na výstupy 
z diecézní fáze světové Synody 
o synodalitě a nechává se inspi-
rovat i jejími výstupy na úrovni 
celosvětové“.

• Ani salesiánská rodina nezů-
stává pozadu. Letošní formační 
plán Sdružení salesiánů spo-
lupracovníků (ASC) obsahuje 
témata, která rezonují v synod-
ním procesu, jako postavení 
žen a role laiků v církvi, autorita 
církevní nauky, ekumena a me-
zináboženský dialog, evange-
lizace, synodalita a modlitba 
apod. Způsob, jak jsou témata 
zpracována, přitom nenabízí 
hotová řešení, ale zve k hledání, 
naslouchání, duchovní konver-
zaci, otvírání se Božímu Duchu 
a větší osobní odpovědnosti.

K realizaci synodního procesu 
jsou vyzváni především bisku-
pové. Jak je ale vidět z těchto 
příkladů, může se do něj aktivně 
zapojit každý, komu leží na srdci 
budoucnost naší církve.

  Michael Martinek, SDB 
Foto: Václav Vlach, Člověk a Víra

Krásnými 
slovy 
synoda 
nekončí

N
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 Jedna                   v Boží svatyni a          tak moc, že si kněz         myslel, že je 

opilá. Chtěl jí         , ale ona se mu svěřila, že nemůže mít         , ale přitom  

by si moc přála mít       .             její modlitbu        a zanedlouho se jí  

narodil         . Když byl Samuel větší, přivedla ho maminka do Boží svatyně,  

aby tam sloužil           . Samuel měl Boha       a poslušně plnil všechna Boží          

a tak si ho            vybral jako svého proroka a soudce Izraelského              .

MALÝ SAMUEL SE PRÁVĚ VZBUDIL, PROTOŽE  
SLYŠEL, JAK HO NĚKDO VOLÁ: „SAMUELI,  
SAMUELI!“ Z NAŠEHO OBRÁZKU SE NĚKTERÁ 
PÍSMENA Z TOHOTO VOLÁNÍ VYTRATILA. DOPIŠ, 
KTERÁ CHYBÍ. KNĚZ ELÍ SAMUELOVI PORADIL,  
CO MÁ ODPOVĚDĚT. SROVNEJ POPLETENOU  
VĚTU DOLE, ZJISTÍŠ ODPOVĚĎ.

SAMUEL MĚL NA BOŽÍ POKYN VYBRAT Z JEDENÁCTI 
JIŠAJOVÝCH SYNŮ NOVÉHO KRÁLE. NAKONEC MU BŮH 
PŘIKÁZAL POMAZAT ZA KRÁLE DAVIDA. NAJDEŠ HO NA 
OBRÁZKU MEZI OSTATNÍMI BRATRY? POKUD SI NEVÍŠ 
RADY PODÍVEJ SE DO BIBLE DO 16. KAPITOLY PRVNÍ KLIHY 
SAMUELOVY. 

Biblické hrátky
Stal se velkým prorokem, spravoval Izraelskou .................................... (doplň)

Připravili: J. Vaňková, Z. Janoušková, Veronika 
Nádvorníková, Anežka Nádvorníková, M. Žižková,  
L. Obručová a manželé Civínovi
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Kreslí Zdislava Janoušková

BERÁNEK VALENTÝN A DŮVĚRA
Beránek  

mu důvěřoval  
a měl ho  

rád.

Jednou  
bylo sucho  

a v údolí, kde se 
stádo páslo  

uschla všechna  
tráva.

Vendelín měl  
ale v pastýře velkou 

důvěru a tak ho  
nakonec poslechl  
a lávku přešel. 

Ovce se  
vydaly za ním 
a za lávkou je 

čekala pastvina 
plná té nejlepší 

trávy.

... až přišli  
k úzké 
lávce.

Beránek  
Valentýn žil s velkým 

stádem oveček  
na horských  
pastvinách. 

Chtěl, aby 
ovce přešly na 
druhou stranu, 

ale ony se 
bály.

Pastýř hnal 
stádo po strmé 

stezce do 
hor... 

O stádo  
se staral  

dobrý pastýř.
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Oslavenci Zdrávas 
za salesiányPrvní tři měsíce roku 2024 ne-

přinášejí mnoho kulatin našich 
spolubratří a spolusester. O to 
bouřlivější budou jistě oslavy těch 
několika, kterým chceme popřát. 
V sobotu 2. března oslaví pade-
sátiny ve Zlíně P. Antonín Pražan. 
Pětačtyřicítku bude slavit  
v Brně-Žabovřeskách 6. března  
P. Jiří Baláš. Sedmdesátiny oslaví 
20. března nejspíš v Českých Bu-
dějovicích P. Josef Dolista. Znovu 
v Brně-Žabovřeskách bude slavit 
pětapadesátku sestra FMA Majka 
Kučerová. Těsně před Velikono-
cemi bude mít šedesáté výročí 
od narození prostějovský salesián 
P. Josef Klinkovský. 

Všem vyprošujeme hodně Božího 
požehnání!

 Redakce

50
Antonín Pražan

45
Jiří Baláš

70
Josef Dolista

55
Majka Kučerová

60
Josef Klinkovský

Na rok 2025 svolal hlavní 
představený salesiánů gene-
rální kapitulu. Té předchází 
provinciální kapitula a přípra-
va na ni už je v plném proudu. 
Tématem generální kapituly 
je obnovit zápal pro Krista, 
zájem o dobro mladých a pro-
měna organizačních struktur.

alesiány potkávají v dnešním 
neklidném a rychle se mění-
cím světě stále nové výzvy. 
Kapituly jsou společná setkání, 

na kterých řeší důležité aktuální otázky 
a přemýšlejí jak dál. Pojďme je podpořit 
modlitbou! Když za mladým knězem 
Janem Boskem přišel do kostela opuš-
těný chlapec Bartoloměj Garelli, Bosco 
ho vyzval, aby se spolu pomodlili jeden 
zdrávas. Od toho dne, 8. prosince 1841, 
začal Don Bosco svou činnost ve pro-
spěch mladých. 

Když jsem zašla za naším provinci-
álem Martinem Hobzou s nápadem 
pozvat ke společné modlitbě za dneš-
ní salesiány všechny, kterým starost 
o mladou generaci leží na srdci, navrhl 
mi totéž, jako Bosco opuštěnému  
chlapci.

A tak vás zvu: pomodleme se jeden 
zdrávas za salesiány. Hned teď, když do-
čtete tento článek. A pak znovu, kdykoliv 
si na to vzpomenete. Až do provinciální 
kapituly, která se uskuteční 3.–6. června 
2024. Uvidíme, co to přinese.

 Kateřina Cveklová, fundraiser SPP

S

Zdrávas Maria,
milosti plná,  
Pán s tebou,

požehnaná ty mezi ženami
a požehnaný plod života  

tvého, Ježíš.
Svatá Maria, Matko Boží,

pros za nás hříšné nyní
i v hodinu smrti naší.

Amen.



Soutěž o ceny: Vyluštěnou tajenku zašlete na adresu redakce (Salesiánský magazín, 
Foerstrova 2, 616 00 Brno) nebo na email: magazin@sdb.cz. Ze správných odpovědí  
budou vylosováni tři výherci, kteří obdrží věcné ceny. Řešení zasílejte do 5. března 2024.

Křížovka o ceny
Hloupí i moudří jsou 
neškodní, škodliví … 

(tajenka). 
Johann Wolfgang 

Goethe

VZNIK

KLUB ANGA- 
ŽOVAÝCH 

NESTRANÍKŮ 
ZKR.

OPERAČNÍ 
SYSTÉM 

ZKR.

2. DÍL 
TAJENKY

ZKRATKA 
UMĚLECKÉ 

VYSOKÉ 
ŠKOLY

JIHOASIJSKÝ 
STROM 
HOVOR.

UBLÍŽIT 
NOHOU

TÝKAJÍCÍ SE 
RASY 

ŘECKÝ 
BAJKÁŘ

POMŮCKA: 
COUL, EON

OSIVO
SOUSTO 

ŽVÝKACÍHO 
TABÁKU

1. DÍL 
TAJENKY

DL. ČASOVÁ 
JEDNOTKA 
INIC. SPIS. 
KAZANA

STARÁ 
ZBRAŇ 
STARÁ 

ANGL. MÍRA

DRUH 
KŘIŽOVATKY

OTÁZKA 
1. PÁDU 
MZDA

POŠKOZENÍ 
ZVĚŘÍ

ZOOLŮV 
ROMÁN

ČÁST 
NĚMECKA

MOTOR 
 DŘÍVĚJŠÍ 
AVIVÁŽNÍ 

PROSTŘEDEK

OSOBNOST
TABLETKA 

TIKET

POROST 
NA TVÁŘI

STUŽKA 
DRAVÝ  
PTÁK

TO  
ZNAMENÁ 

ZKR.

RADOVAT SE
??? DE 

JANEIRO

ZÁMOŘSKÁ 
VELMOC 

SILNĚ 
ZÁVISET

BEZPEČ- 
NOSTNÍ  

SCHRÁNKA

BÝV. OZN. 
LETOPOČTU 
CHEM. ZN. 

CÍNU

VYTAHOVAT 
RŮZNÉ 

VĚCI

ČASOVÝ 
ÚSEK

CHEMICKÝ  
PRVEK KOV 

ZN. ZN

HLASATEL 
HOVOR. 
ŠAŠEK 

HOVOR.

HOVOROVÝ 
SOUHLAS

MNOHO 
ČÁST 

BYLINY

INICIÁLY 
MODERÁT. 
ONDRÁČKA

POPĚVEK

KRASLICKÝ 
PODNIK

BRÝLE 
HOVOR.  

PŘILNOUT

PRES
ZOOLOGICKÁ 

ZAHRADA 
ZKR.

VOZY

TECH. 
ZABEZPE- 
ČENÍ ZKR.

ZPĚV. PTÁCI

INICÁLY 
HEREČKY 

MANDLOVÉ
NACHVÁL

ŘEŠETO

ŘÍMSKÝCH 
1055

KRAJOVÝ 
ODĚV

OBRUBA

SNÍŽENÝ 
TÓN A

JEDEN PLUS 
JEDEN

3. DÍL 
TAJENKY

PŘEDMĚTY ZÁŘE

INFORMAČ- 
NÍ TECHNO- 
LOGIE ZKR.

ZNAČKA 
MINUTY

TAHLE

Blahopřejeme  
všem výhercům  
správně vyluštěné 
tajenky křížovky 
Salesiánského  
magazínu  
č. 6/2023.  

Tajenka křížovky 
zněla: :  
...se dotkne láska,  
je nesmrtelné. 

     ~
KNIŽNÍ CENU  
VYHRÁVAJÍ: 

Marek

KUCHAŘ

Hluk

Radislav

MAREK

Zlín

Marie

ZACHOVALOVÁ

Boskovice

KŘÍŽOVKA
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SAMOSTATNĚ NEPRODEJNÉ


